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Z działalności 
Rady Dzielnicy II
W dniu 13 czerwca 2023 roku odbyła się XLIX sesja 
Rady Dzielnicy II Grzegórzki, w trakcie której przyjęto 
następujące uchwały:

	Æ w sprawie korekty rozdysponowania środków 
wydzielonych do dyspozycji Dzielnicy II Grzegórzki 
na rok 2023,
	Æ w sprawie wprowadzenia strefy ruchu na drodze 
wewnętrznej ul. Bobrowskiego,
	Æ w sprawie wprowadzenia strefy ruchu na drodze 
wewnętrznej ul. Grzegórzeckiej,
	Æ w sprawie zmiany w składzie Komisji Planowania 
Przestrzennego i Ochrony Środowiska Rady Dziel-
nicy II Grzegórzki,
	Æ w sprawie opinii dla zbycia w trybie bezprzetargo-
wym części działki nr 238/15 obręb 16 jednostka 
ewidencyjna Śródmieście, położonej przy ul. Ofiar 
Dąbia w Krakowie,
	Æ w sprawie opinii dotyczącej ustalenia warunków zabu-
dowy dla inwestycji przy ul. Grzegórzeckiej w Kra-
kowie (znak sprawy: AU-02-3.6730.2.133.2023.KZl.).

W dniu 04 lipca 2023 roku odbyła się L sesja Rady Dziel-
nicy II Grzegórzki, w trakcie której przyjęto następujące 
uchwały:

	Æ w sprawie opinii dotyczącej ustalenia warunków 
zabudowy dla inwestycji przy ul. Rogozińskiego 
w Krakowie (znak sprawy: AU-02-3.6730.2.148.2021.
ASU),
	Æ w sprawie koncepcji miejscowego planu zagospoda-
rowania przestrzennego obszaru „Fabryczna” (pismo 
znak: BP-02-1.6721.416.2022 z dnia 05.06.2023 r.),
	Æ w sprawie rozdysponowania środków wydzielonych 
do dyspozycji Dzielnicy II Grzegórzki na rok 2024,
	Æ w sprawie korekty rozdysponowania środków 
wydzielonych do dyspozycji Dzielnicy II Grzegórzki 
na rok 2023,
	Æ w sprawie podziału Dzielnicy II Grzegórzki na okręgi 
wyborcze w wyborach do Rad Dzielnic Miasta Kra-
kowa w 2023 r.

W dniu 29 sierpnia 2023 roku odbyła się LI sesja Rady 
Dzielnicy II Grzegórzki, w trakcie której przyjęto nastę-
pujące uchwały:

	Æ w sprawie korekty rozdysponowania środków 
wydzielonych do dyspozycji Dzielnicy II Grzegórzki 
na rok 2023,
	Æ w sprawie korekty rozdysponowania środków 
wydzielonych do dyspozycji Dzielnicy II Grzegórzki 
na rok 2024,
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Decyzją mieszkanek i mieszkańców Krakowa w ramach tego-
rocznej 10 jubileuszowej edycji budżetu obywatelskiego 
Miasta Krakowa do realizacji wybrano 144 projekty, w tym 
135 projektów dzielnicowych i 9 ogólnomiejskich.

Na tegoroczne pomysły mieszkańców Krakowa magistrat 
przeznaczył 38 mln zł.

Tegoroczna edycja była rekordowa. Zgłoszono 1142 
propozycji zadań, z czego pod głosowania poddano 714 
projektów, w tym 155 ogólnomiejskich i 559 dzielnicowych.

W głosowaniu, które trwało od dnia 22 września do 6 paź-
dziernika udział wzięło 69 490 mieszkanek i mieszkańców.  

	Æ w sprawie wniosku do Prezydenta Miasta Krakowa 
w sprawie ochrony terenów zielonych w związku 
z planowaną budową kampusu Akademii Muzycznej 
im. Krzysztofa Pendereckiego w Krakowie.

W dniu 19 września 2023 roku odbyła się LII sesja Rady 
Dzielnicy II Grzegórzki, w trakcie której przyjęto nastę-
pujące uchwały:

	Æ w sprawie wniosku do Prezydenta Miasta Krakowa 
w sprawie wsparcia działalności KKT Olsza,
	Æ w sprawie budowy ciągu pieszego i rowerowego 
w rejonie ul. Skrzatów,

	Æ w sprawie korekty rozdysponowania środków wydzie-
lonych do dyspozycji Dzielnicy II Grzegórzki na rok 
2023.

Pełna wersja uchwał do wglądu na stronie interneto-
wej: www.dzielnica2.krakow.pl, w siedzibie Rady Dziel-
nicy II Grzegórzki, przy al. Daszyńskiego 22 oraz w Biule-
tynie Informacyjnym Urzędu Miasta Krakowa: www.bip.
krakow.pl. Zachęcam również do odwiedzania profilu 
na portalu Facebook: @RadaDzielnicyGrzegorzki.

Małgorzata Ciemięga
Przewodnicząca Rady i Zarządu Dzielnicy II Grzegórzki

Znamy wyniki głosowania w 10 jubileuszowej 
edycji Budżetu Obywatelskiego Miasta Krakowa

To aż o 23 395 więcej niż w roku 2022. Głosowanie odbywało 
się elektronicznie i w 187 punktach do głosowania, w któ-
rych mieszkańcy oddawali swój głos tradycyjnie, w formie 
papierowej.

Tak jak w latach poprzednich, podczas głosowania naj-
bardziej aktywną grupą były osoby pomiędzy 36 a 45 rokiem 
życia (17 592 głosy) oraz te w przedziale od 26 do 35 roku 
(14 760 głosów).

Wśród głosujących było 56,70 % kobiet i 43,30 % męż-
czyzn. Najwięcej głosów oddali mieszkańcy dzielnicy XVIII 
Nowa Huta.
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Najchętniej wybieraną kategorią spośród puli projek-
tów ogólnomiejskich był sport, natomiast wśród projektów 
dzielnicowych zieleń.

Dużą popularnością cieszyły się także zadania dotyczące 
kultury, szeroko rozumianego społeczeństwa oraz zdrowia.

Jak składać projekty w BO?
Dla osób zainteresowanych składaniem projektów w kolej-
nych naborach w Budżecie Obywatelskim miasta Krakowa 
prezentujemy informacje dot. zasad składania projektów:

Kto może złożyć projekt?
Projekt może złożyć osoba niezameldowana w Krakowie, 
wystarczy być mieszkańcem miasta. Mieszkańcy poniżej 18 
roku życia mogą zarówno składać projekty, jak i brać udział 
w głosowaniu.

Projekt składa się bezpośrednio na stronie internetowej:
https://budzet.krakow.pl/logowanie
Przed złożeniem projektu należy się zarejestrować 

na ww. stronie.
Dla osób, które nie mają czasu, aby opracować projekt 

lub nie mają pewności, czy poradzą sobie z tym tematem 
stworzono „Bank Pomysłów”. Wystarczy krótko opisać zada-
nie, wskazać jego kategorię i miejsce realizacji. Każdy pomysł 
może stać się inspiracją lub podpowiedzią dla innych. 

Bank Pomysłów dostępny jest na stronie internetowej: 
http://obywatelski.krakow.pl/start/248264,artykul,bank_
pomyslow_.html

Przy opracowywaniu projektu należy pamiętać, iż miej-
scem realizacji zadania może być jedynie działka należąca 
do miasta. Dla ww. celu Urząd Miasta Krakowa przygoto-
wał wirtualną mapę działek miejskich, która jest dostępna 
pod adresem: https://msip.krakow.pl/kompozycje_mapo-
we/237908,2051,komunikat,budzet_obywatelski_-_mapa.
html?_ga=2.254999179.2057066155.16234963011977525
331.1623496301

Obecnie na kompozycji mapowej kolorem niebieskim 
odznaczono ok. 30 tys. działek, na których istnieje poten-
cjalna możliwość realizacji zadań. Będzie to jeszcze każdo-
razowo weryfikowane podczas oceny merytoryczno-prawnej 
zgłoszonych projektów.

W celu prawidłowego przygotowania projektu należy 
określić jego wydatki. Do tego celu Urząd Miasta Krakowa 
przygotował cennik, który zawiera szacunkowe koszty np. 
budowy 1 km ścieżki rowerowej, remontu placu zabaw czy 
założenia teatru plenerowego w parku. 

Cennik jest dostępny na stronie internetowej: 
Cennik budżet obywatelski 2023 – Budżet obywatelski 

(budzet.krakow.pl) 
Kosztorys zadania nie jest warunkiem koniecznym przy 

składaniu projektu, a ostatecznej wyceny zadania doko-
nują jednostki odpowiedzialne za weryfikację merytorycz-
no-prawną zgłoszonych projektów. Warto jednak wstęp-
nie oszacować koszty realizacji zadania, aby wiedzieć, czy 
mieszczą się one w limitach finansowych przeznaczonych 
na budżet obywatelski.

Dla prawidłowego zgłoszenia projektu w BO wymagane 
jest dołączenie listy poparcia dla projektu, podpisaną przez 
co najmniej 15 mieszkańców dzielnicy – w przypadku pro-
jektów dzielnicowych lub 15 mieszkańców miasta – w  przy-
padku projektów ogólnomiejskich.

Internetowa platforma budżetu obywatelskiego po 
złożeniu propozycji zadania automatycznie generuje listę 
poparcia dla danego projektu. Trzeba ją wydrukować 
i zebrać wymaganą liczbę podpisów.

Z przykładami projektów realizowanymi w BO w latach 
poprzednich można zapoznać się na stronie: https://budzet.
krakow.pl/238710,artykul,archiwum_projektow.html

Tomasz Ślusarczyk
Radny Dzielnicy II Grzegórzki 

Wybrane projekty w Dzielnicy II Grzegórzki
Numer Tytuł Suma punktów Szacunkowy koszt
BO.D2.42/23 Gładko po Grzegórzkach – remont przejazdów rowerowych 1463 80 000,00 zł
BO.D2.39/23 Przystań w Parku przy Fabrycznej! 1098 150 000,00 zł
BO.D2.20/23 Wiecznie zielona Grzegórzecka 1063 200 000,00 zł
BO.D2.33/23 Zazieleńmy Dzielnicę II – edycja 2 988 500 000,00 zł
BO.D2.4/23 Wybieg dla psów w Dzielnicy II 786 330 000,00 zł
BO.D2.8/23 Dla każdego coś dobrego! 605 40 000,00 zł
BO.D2.22/23 Zajęcia biegowo-ruchowe dla mieszkańców Dzielnicy II 197 5 200,00 zł

Wybrane projekty ogólnomiejskie:
Numer Tytuł Suma punktów Szacunkowy koszt
BO.OM.195/23 Piłkarskie Mistrzostwa Krakowa dzieci 21397 1 490 00,00 zł
BO.OM.9/23 1,5 miliona złotych na nowe nasadzenia drzew i krzewów 

w każdej dzielnicy
13433 1 500 000,00 zł

BO.OM.3/23 Pokonajmy raka – bezpłatne badania krwi 13051 1 520 000,00 zł
BO.OM.197/23 Dzień Dziecka na sportowo 12638 75 500,00 zł
BO.OM.163/23 BEZPIECZNY RATOWNIK – BEZPIECZNY NOWOHUCIANIN 11642 220 000,00 zł
BO.OM.80/23 Diagnostyka w Schronisku dla Zwierząt 11003 180 000,00 zł
BO.OM.2/23 Biegasz? Zagłosuj na otwartą bieżnię 400-metrową 

na Koronie!
10094 1 520 000,00 zł

BO.OM.1/23 STWÓRZMY WSPÓLNIE LAS* KRAKOWIAN 8230 1 000 000,00 zł
BO.OM.164/23 KRZEWIENIE SPORTU W OSIEDLACH PERYFERYJNYCH 5704 84 000,00 zł
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Zarząd Rady Dzielnicy II oraz Komisja Bezpieczeństwa 
na bieżąco monitorują stan bezpieczeństwa na terenie 
naszej dzielnicy, regularnie spotykając się z przedsta-
wicielami Policji  i Straży Miejskiej. W trakcie spotkań 
poruszane są  sprawy zgłaszane przez mieszkańców, 
jak też związane z codzienną pracą tych służb. Poniżej 
chcielibyśmy przedstawić raport, który otrzymaliśmy 
od Komendanta Komisariatu II Policji, p. isp. Mariusza 
Serafina.

Małgorzata Ciemięga – przewodnicząca Rady
Mieczysław Czytajło – zastępca przewodniczącej
Grzegorz Kąkiel – przew. Komisji Bezpieczeństwa

Na terenie podległym KP II w Krakowie w okresie od stycznia 
do lipca 2023 r. policjanci Komisariatu Policji II w Krakowie 
przeprowadzili działania w celu ograniczenia zjawiska prze-
stępstw i wykroczeń związanych z :

 – przeciwdziałaniem kradzieżom kieszonkowym,
 – przeciwdziałaniem kradzieżom rowerów, 
 – przeciwdziałaniem niszczeniu mienia w tym nielegalne 

graffiti,
 – sprzedaży alkoholu wbrew ustawie oraz Uchwale miasta 

Krakowa
 – działania pn. „ Bezpieczny pieszy” – polegające na reago-

waniu na naruszanie przepisów przez kierujących pojaz-
dami, względem pieszych,

 – działania na terenach kolejowych podległych terytorial-
nie KP II w Krakowie polegające na stałym patrolowa-
niu stacji PKP Kraków Główny, cyklicznych działaniach 
na szlakach kolejowych w obrębie miasta Krakowa, pod 
kątem reagowania na notoryczne łamanie przepisów 

przez kierujących szczególnie na „przejazdach kolejo-
wych”,

 – ponadto funkcjonariusze są kierowani w miejsca, gdzie 
na podstawie prowadzonych analiz bezpieczeństwa 
dochodzi od największej ilości przestępstw i wykroczeń, 

We wskazanym okresie funkcjonariusze KP II w Krakowie 
wzięli udział w 38 działaniach na terenie Dzielnicy,

Ponadto, Komisariat Policji II w Krakowie uczestniczy 
w następujących działania profilaktycznych w szkołach 
na terenie Dzielnicy II Grzegórzki :

 – „Bezpieczne ferie” oraz „Bezpieczne wakacje” ukierun-
kowane na przeciwdziałanie demoralizacji nieletnich, 
kontroli miejsc grupowania się młodzieży, działania edu-
kacyjne w szkołach i w placówkach działających w okresie 
ferii i wakacji,

 – cyberzagrożenia, w tym „hejtu”, przeciwdziałanie mowie 
nienawiści, uświadamianie młodzieży o odpowiedzial-
ności karnej,

Stale jest prowadzona akcja informacyjna wśród Seniorów 
pod nazwą „Bezpieczeństwo Seniorów” podczas której 
osoby informowane są o metodach działania oszustów, 
gdzie najczęściej ofiarami są osoby starsze i ich oszczęd-
ności.

W wyżej omawianych zagadnieniach liczba spotkań 
wyniosła 51, natomiast liczba uczestników to 1656 osób. 
W ramach wymienionych przedsięwzięć wykorzystywane 
są materiały zakupione przez Radę Dzielnicy II tj. książeczki, 
broszury, materiały odblaskowe oraz nagrody dla uczest-
ników konkursów i turniejów promujących bezpieczeństwo 
na terenie dzielnicy.

Raport z działań KPII
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Co łączy byłe wybitne sportsmenki: koszykarkę Patrycję Cze-
piec, tenisistki Magdalenę Grzybowską, siostry Radwańskie 
i pływaczki Agnieszkę Czopek oraz Otylię Jędrzejczak? Aby 
odpowiedzieć na to pytanie szukamy punktów wspólnych 
w ich karierach sportowych: udział w Igrzyskach Olimpijskich, 
zdobyte medale, czy osiągnięcia zespołowe. Trudno poza 
startem na olimpiadach znaleźć jakiś punkt wspólny. Jednak 
istnieje miejsce, które łączy te znakomite niegdyś zawodniczki. 
Jest nim Liceum Ogólnokształcące Mistrzostwa Sportowego 
w Krakowie przy ul. Grochowskiej potocznie nazywane Szkołą 
Mistrzostwa Sportowego lub w skrócie SMS-em.

Przywołane powyżej znane postacie polskiego i kra-
kowskiego sportu są automatycznie łączone z placówką 
na Grochowskiej. W ciągu 45 lat istnienia Szkoły jej uczniami 
było wielu znanych sportowców. Niektórzy byli związani 
z nią przez krótszy czas niż trwa okres nauki liceum. Ich 
osiągnięcia sportowe są jednak bardzo znaczące, a szkoła 
jest dumna z tego, że część swej edukacji, czasami nawet 
znaczącą, odbyli właśnie tutaj. Byli to: tenisistki Sylwia 
Czopek i Anna Dracz, Joanna Sakowicz Katarzyna Strą-
czy, gimnastyczka sportowa Katarzyna Kaliszewska judocy 
Artur Kłys i Rafał Kubacki, pięcioboistka Dorota Nowak-Idzi, 
bokser Krzysztof Rojek, koszykarz Tomasz Suski, lekko-
atleta Aleksander Waleriańczyk, wioślarka Katarzyna Wełna 
koszykarka Anna Wielebnowska, łyżwiarka figurowa Dorota 
Zagórska-Siudek, kierowca wyścigowy Karol Basz, tancerka 
Rozalia Walocha. W szkole uczyli się również przedstawi-
ciele innych dyscyplin m.in. wschodnich sztuk walki, pił-
karze, hokeiści, tancerze, szermierze, zawodnicy sportów 
motorowych.

SMS pływaniem stoi
Tradycje sportowe i związki Szkoły Podstawowej nr 75 z pły-
waniem można łączyć już z latami sześćdziesiątymi XX w. 
W następnej dekadzie zbudowano podstawy, które dopro-
wadziły do decyzji o utworzeniu placówki wyspecjalizowanej 
w szkoleniu sportowym pływaków. 

Szkoła Mistrzostwa Sportowego w Krakowie powstała 
na bazie początkowej współpracy SP nr 75 z MKS Jordan. 
Od 1974r. treningi sekcji odbywały się na basenie SP nr 75 
W 1977r. roku utworzono przy szkole Ośrodek Przygo-
towań Olimpijskich „Moskwa 1980”. Powstanie ośrodka 
było kolejnym krokiem do utworzenia Szkoły Mistrzostwa 
Sportowego, ponieważ zmiana organizacji szkolenia spo-
wodowała znaczną poprawę wyników osiąganych przez 
zawodników „Jordana”. 

45 lat Szkoły  
Mistrzostwa Sportowego  
w Krakowie

Szkoła Podstawowa nr 75 została powołana do istnienia 
jako Szkoła Mistrzostwa Sportowego 1 sierpnia 1978 roku. 
Uroczystość inauguracji SMS-u odbyła się 24 września 1978r. 
W roku szkolnym 1980/81 uruchomiono klasy licealne jako 
filię VIII LO, a od 1 września 1992r. rozpoczęło działalność 
Liceum Ogólnokształcące Mistrzostwa Sportowego. Szkoła 
Podstawowa nr 75 i LOMS weszły w skład Zespołu Szkół 
Ogólnokształcących Mistrzostwa Sportowego, którą to 
nazwę placówka nosi do dnia dzisiejszego.

Rok 1980 był ważny w dziejach sportu pływackiego 
w naszym kraju. Brąz olimpijski Agnieszki Czopek był 
pierwszym medalem zdobytym dla Polski na igrzyskach. 
W 2004r. medale olimpijskie zdobywała w Atenach Otylia 
Jędrzejczak. Ujmując w konwencji humorystycznej osią-
gnięcia polskiego pływania można stwierdzić, że wszyst-
kie medale zdobyte na olimpijskich basenach przez Polki, 
zostały wywalczone przez zawodniczki związane z SMS-em. 
Przy tej okazji nie sposób pominąć utytułowanej Katarzyny 
Wasick (Wilk) czterokrotnej reprezentantki naszego kraju 
na igrzyskach. Poza igrzyskami w Seulu w 1988r. „repre-
zentanci” SMS-u brali udział we wszystkich olimpiadach. 
W minionych 45 latach zawodnicy naszej Szkoły zdobyli 
wiele medali w pływaniu na zawodach międzynarodowych, 
krajowych i lokalnych. Na Mistrzostwach Europy zdobyli 33 
medale, Światowych Igrzyskach Młodzieży 2, Europejskich 
Igrzyskach Olimpijskich Młodzieży 12. Na Mistrzostwach 
Polski w różnych kategoriach wiekowych zdobyli ich 2641. 
Rekordzistami Polski w różnych kategoriach wiekowych 
nadal są: Otylia Jędrzejczak, Katarzyna Wasick (Wilk) Julia 
Smurzyńska, sztafeta 4x100zm (J. Smurzyńska, Z. Bętkow-
ska, G. Gorczyca, A. Sobaszek) Jakub Majerski, Marcin Cie-
ślak, Marcin Goraj.

Poza wymienionymi powyżej zawodnikami, których 
nazwiska łączone są z niedawnymi osiągnięciami, nie spo-
sób pominąć tak wybitnych zawodników jak: Małgorzata 
Rózycka, Magdalena Białas, Konrad Gałka, Wojciech Wyżga, 
Robert Kominiak, Kinga Jelonek.

Kajakarstwo slalomowe (górskie)
Kiedy na Igrzyskach Olimpijskich w Sydney kajakarze Krzysz-
tof Kołomański i Michał Staniszewski zdobywali srebrny 
medal, nie mogli nawet przypuszczać, że ich osiągnięcie 
wpłynie na funkcjonowanie Szkoły na Grochowskiej. Bezpo-
średnim następstwem tego wydarzenia były jednak decyzje 
podjęte w sprawie budowy toru kajakarstwa górskiego przy 
ul. Kolnej, a następnie utworzenia klasy kajakowej w ZSOMS. 
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Od tamtej pory zawodnicy–kajakarze tworzą trzon reprezen-
tacji Polski w kategorii juniorów i młodzieżowców zdobywa-
jąc corocznie wiele medali (łącznie ponad 150) na zawodach 
rangi Mistrzostw Świata czy Europy. Jak dotąd najlepszym 
osiągnięciem poza kilkoma już tytułami Mistrzów Świata 
i Europy jest udział w Igrzyskach Olimpijskich w Londynie 
Mateusza Polaczyka i zajęte tam wysokie czwarte miejsce. 
Absolwentka SMS-u mistrzyni i wicemistrzyni świata Alek-
sandra Stach reprezentowała Polskę na olimpiadzie w Tokio. 
Nie zabrakło ich również na tegorocznych Igrzyskach Euro-
pejskich, na których M. Polaczyk wywalczył drużynowo 
srebrny medal. 

Szkoła wielopokoleniowa
Nie byłoby tych wszystkich osiągnięć sportowych uczniów 
i absolwentów SMS-u, gdyby nie rodzice zaszczepiający 
pasje sportowe swoim pociechom. Na uwagę zasługuje fakt, 
że wielu absolwentów obydwu szkól, a szczególnie liceum, 
przysyła swoje dzieci (bardzo często całe rodzeństwa), by 
rozpoczęły lub kontynuowały naukę na Grochowskiej. Mają 

Wiadukt kolejowy nad ul. Grzegórzecką koło Hali Targowej 
jest jednym z najbardziej charakterystycznych obiektów 
w obrębie naszej dzielnicy. Został on wybudowany w 1863 r. 
jako most kolejowy nad starym korytem Wisły. Po zasypa-
niu koryta Wisły w okresie międzywojennym i budowie ul. 
Grzegórzeckiej zaczął on pełnić funkcję wiaduktu. 

Wraz z wybudowaniem wspomnianego obiektu powstał 
nasyp, po którym przebiegała linia kolejowa. Nasyp kole-
jowy przez ponad 150 lat skutecznie rozdzielał obszary po 
jego stronach. Od momentu powstania dzielnic krakowskich 
w 1991 r. stał się on granicą pomiędzy Dzielnicą II Grzegórzki 
a Dzielnicą I Stare Miasto. 

Sytuacja na tym obszarze zaczęła się zmieniać kilka lat 
temu. Wtedy to w ramach rozbudowy linii kolejowej (i zwięk-
szenia ilości torów z 2 do 4 celem zwiększenia przepusto-
wości linii) podjęto decyzję o rozebraniu funkcjonującego 
tam nasypu. Prowadząca tam linia kolejowa miała od tej 
pory przebiegać przez estakadę. 

Po wykonaniu prac związanych z samą budową estakady 
można było stwierdzić, że dokonała się znacząca zmiana, 
która miała wpływ na funkcjonowanie okolicznych terenów. 
Zniknął nasyp kolejowy, co oznaczało, że otworzył się duży 
teren pod estakadą. Pojawiła się możliwość wykreowania 
nowego połączenia między oddalonymi do tej pory czę-
ściami Krakowa. Ponieważ powierzchnia obszaru o którym 
tu mowa wynosi ok. 20 tys. m2 (czyli mniej więcej tyle, ile 
zajmuje obszar trzech boisk piłkarskich) można śmiało twier-
dzić, że dysponuje on sporym potencjałem i może być zago-
spodarowany na różne sposoby.

Podział na strefy funkcjonalne został wypracowany 
wspólnie z mieszkańcami podczas konsultacji społecznych, 
z uwzględnieniem wytycznych PKP. W obrębie I części tego 
obszaru (czyli na odcinku pomiędzy ul. Kopernika a ul. Grze-
górzecką) ma powstać przestrzeń rekreacyjna o różnych 
funkcjach, mająca formę parku. Już sama sytuacja, że będzie 
on położony pod estakadami kolejowymi spowoduje, że 
będzie on pod tym względem wyjątkowy. Dlatego właśnie 
zyskał on miano „Parku Kolejowego”. Funkcjonować będą 
tam cztery strefy:

 – strefa izolacyjnej zieleni,
 – plac zabaw,
 – ogród sensoryczny, który pozwoli na zminimalizowanie 

natężenia hałasu
 – psi park.

Wspomniany powyżej plac zabaw ma się znaleźć w nie-
dalekiej odległości od zabudowań. Ma on przybrać nie-
typową formę, nawiązującą do infrastruktury będącej nad 
tym parkiem czyli do kolei. Na jego obszarze ma się zna-
leźć m.in. zabawowe urządzenie przypominające pociąg 
wchodzący w skład taboru Kolei Małopolskich oraz lokalne 
stacje kolejowe z towarzyszącymi im elementami charak-
terystycznych dla okolic, w których się znajdują, jak np. 
zabawowa chata bronowicka czy Kopiec Krakusa. Z kolei 
psi park będzie miejscem, gdzie będzie możliwe przyjście 
na spacer z czworonogiem. W tym miejscu obecna będzie 
infrastruktura, która pozwoli psu na wyhasanie się i wybie-
ganie. Całość funkcjonować będzie w otoczeniu zieleni 
wysokiej i niskiej, a także roślin miododajnych zlokalizo-
wanych w najbardziej słonecznych miejscach tworzących 
ogrody sensoryczne.

Park Kolejowy ma powstać ze środków Miasta Krakowa. 
Szacuje się, że całość prac w obrębie I odcinka pochłonie ok. 
10 mln zł. W chwili obecnej prace koncentrują się w obrębie 
tego odcinka. Aktualnie prace związane są z budową przy-
łączy wodno – kanalizacyjnych oraz instalacji elektrycznych 
pod przyszłe oświetlenie. Ten etap prac ma się zakończyć 
jeszcze w roku bieżącym. Po wykonaniu tych prac, pod 
warunkiem zabezpieczenia środków finansowych, rozpocz-
nie się kolejny etap prac związany z budową infrastruktury 
samego parku.

Powstanie Parku Kolejowego przyczyni się do zmiany 
oblicza otaczających terenów. W ten sposób mieszkańcy 
zyskają nową przestrzeń, która będzie im służyć jako teren 
rekreacyjny, pozwalający na zabawę i odpoczynek.

Łukasz Pietryka
Członek Zarządu Dzielnicy II Grzegórzki

Powstanie Park Kolejowy

oni możliwość połączenia nauki z rozwijaniem zaintereso-
wań sportowych. 

Jubileusz
Upamiętnienie utworzenia Szkoły Mistrzostwa Sportowego 
będzie miało w tym roku sportowy charakter. W dniach 
20-21 października na basenie AWF zostaną zorganizowane 
przez Szkołę i działający przy niej UKS „SMS Galicja” zawody 
pływackie w ramach Ligi SMS-ów. W tej cyklicznej rywalizacji 
wyłaniane są najlepsze szkoły mistrzostwa sportowego oraz 
czołowi zawodnicy. W sezonie zimowym i letnim będą wal-
czyć o medale Mistrzostw Polski oraz powołania do repre-
zentacji kraju na imprezy międzynarodowe. Czy do Kata-
rzyny Wasick (Wilk) i Jakuba Majerskiego naszych nadziei 
na Igrzyska w Paryżu dołączą młodzi zawodnicy? Być może 
do stolicy Francji pojadą również kajakarze – absolwenci 
SMS-u Kacper Sztuba i Aleksandra Stach…

Opracował Rafał Klimczyk
Nauczyciel historii w ZSOMS
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Bezpieczeństwo dzieci w drodze do szkoły to sprawa, która 
powinna być priorytetem dla każdej społeczności. W tym 
kontekście „Odblaskowa Szkoła” staje się ważnym elemen-
tem, który nie tylko zwiększa widoczność uczniów na uli-
cach, ale również edukuje ich w zakresie bezpieczeństwa 
drogowego.

Czym zatem jest „Odblaskowa Szkoła”? To inicjatywa 
mająca na celu zwiększenie widoczności uczniów na dro-
gach, zwłaszcza w okresie jesienno-zimowym, kiedy dni

są krótsze, a widoczność jest ograniczona. Istotą „Odbla-
skowej Szkoły” jest wprowadzenie dodatkowych elementów 
odblaskowych do ubrań i plecaków uczniów, a także edu-
kacja w zakresie bezpieczeństwa drogowego.

Korzyści płynące z realizacji założeń „Odblaskowej 
Szkoły” są następujące:

1  Zwiększenie bezpieczeństwa – dodatkowe elementy 
odblaskowe czynią dzieci bardziej widocznymi dla kie-
rowców, co redukuje ryzyko wypadków drogowych.

2. Edukacja – „Odblaskowa Szkoła” to także program edu-
kacyjny, który uczy dzieci zasad bezpieczeństwa na dro-
dze. To wiedza, która może uratować życie.

3  Świadomość społeczna – inicjatywa ta zwiększa świa-
domość społeczną na temat problemów związanych 
z bezpieczeństwem dzieci w drodze do szkoły.

4  Wzmacnianie współpracy – „Odblaskowa Szkoła” anga-
żuje rodziców, nauczycieli i lokalne społeczności, wspie-
rając współpracę w dziedzinie bezpieczeństwa dzieci.

W tym roku szkolnym Szkoła Podstawowa nr 75 zloka-
lizowana przy ul. Grochowskiej bierze udział w konkursie 

„Odblaskowa Szkoła” organizowanym przez Wydział Ruchu 
Drogowego KWP w Krakowie, Małopolską Wojewódzką Radę 
Bezpieczeństwa, Kuratorium Oświaty w Krakowie, Małopol-
ski Urząd Wojewódzki oraz Urząd Marszałkowski Wojewódz-
twa Małopolskiego. Realizując poszczególne wymagania 
konkursu podejmuje się wiele inicjatyw, które mają na celu 
zwiększenie bezpieczeństwa uczniów na drodze. Mimo że 
Szkoła Podstawowa nr 75 bierze udział w konkursie po raz 
pierwszy, to nie obce jej są tego rodzaju przedsięwzięcia, 
które każdego roku organizowane są w szkole. Należą do 
nich przede wszystkim przemarsz uczniów w kamizelkach 
odblaskowych ulicami naszej dzielnicy pod hasłem „Noś 
odblaski”. Po kilku latach przerwy, wymuszonej pande-
mią i obostrzeniami z nią związanymi, wraca się do tego 
projektu i po raz kolejny będzie można zobaczyć uczniów 
maszerujących w kamizelkach odblaskowych, zachęcających 
w ten sposób do noszenia odblasków nie tylko dzieci, ale 
również innych członków naszej społeczności. Wspomniane 
wydarzenie zaplanowane było na 3 października 2023 
roku, a przemarsz przy asyście Policji odbył się chodnikami 
wzdłuż ulic: Grochowskiej, J. Brodowicza, Olszańskiej 
i Ks.bp. W. Bandurskiego.

Poza tym głośnym akcentem w szkole każdego roku 
podejmowane są inicjatywy mające na celu wdrożenie 
uczniów do właściwego zachowania się na drodze. Do 
tych inicjatyw należą: wyposażenie uczniów w elementy 
odblaskowe, spotkania z przedstawicielami Policji, Straży 
Miejskiej, prelekcje multimedialne, konkursy plastyczne 
oraz konkursy wiedzy. Akcji przyświeca myśl, że im częściej 
o czymś się mówi, tym łatwiej później wprowadzić to w życie 
i zachowywać się w określony sposób, bez głębszego 

„Odblaskowa Szkoła” 
Bezpieczeństwo dzieci na pierwszym planie
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zastanawiania się, czy to aby konieczne, czy też można się 
bez tego obyć.

A na drodze bez odblasków obyć się na pewno nie da!
Udział w konkursie „Odblaskowa Szkoła”, jak i realizo-

wanie tego typu przedsięwzięć ma wiele korzyści dla spo-
łeczności. To krok w kierunku zapewnienia bezpieczeństwa 

dzieci na drodze do edukacji. Tego typu podejście łączy 
w sobie modę i edukację, aby chronić naszych najmłodszych 
obywateli. Wspierając tę inicjatywę, wspieramy przyszłość 
naszych dzieci i społeczności.

Barbara Łądka
Anna Nosek

Masz niepełnoletnie dzieci? Masz starszych rodziców? Jesteś 
po 65 roku życia? Na Internetowym Koncie Pacjenta i w apli-
kacji mojeIKP znajdziesz listę bezpłatnych leków

Od 1 września 2023 r. dzieci do ukończenia 18 lat i senio-
rzy powyżej 65 lat mają prawo do wielu bezpłatnych leków. 
Sprawdź, jakie to leki.

Gdzie znajdziesz listę

1  Na Internetowym Koncie Pacjenta:
 – zaloguj się na swoje IKP
 – kliknij powiadomienie, które zobaczysz na górze
 – otwórz bezpłatną listę leków.

Powiadomienie będzie widoczne po każdym logowaniu.
Jeśli chcesz wrócić do listy leków podczas tego samego 

logowania, link do niej znajdziesz w zakładce „Wiadomości” 
(na górze strony ze znakiem koperty).

2. W aplikacji mobilnej mojeIKP:
 – po zalogowaniu przejdź do „Menu”
 – kliknij zakładkę „Bezpłatne leki”.

Jakie leki są na liście

Listę leków możesz przeglądać, wyszukując leki na 3 spo-
soby, według: grupy wieku osób, dla których są przezna-
czone, grupy leków lub nazwy leku (alfabetycznie).

Na liście znajdują się m.in. leki:

 – okulistyczne
 – przeciwhistaminowe
 – stosowane w chorobach obturacyjnych dróg oddecho-

wych
 – przeciwpasożytnicze
 – stosowane w chorobie Parkinsona
 – przeciwdrgawkowe

Lista bezpłatnych leków
 – przeciwbólowe
 – przeciw dnie moczanowej
 – przeciwzapalne i przeciwreumatyczne
 – immunostymulujące
 – stosowane w terapii hormonalnej
 – cytostatyki
 – szczepionki (np. na grypę)
 – przeciwwirusowe
 – na gruźlicę
 – przeciwgrzybicze
 – przeciwbakteryjne
 – hormony trzustki
 – stosowane w chorobach tarczycy
 – kortykosteroidy
 – urologiczne
 – ginekologiczne
 – kortykosteroidy
 – przeciwłuszczycowe
 – preparaty o działaniu gojącym i regenerującym
 – przeciwgrzybicze
 – na cholesterol i nadciśnienie
 – moczopędne
 – stosowane w nadciśnieniu tętniczym
 – stosowane w chorobach układu sercowo-naczyniowego
 – stosowane w anemii
 – przeciwkrwotoczne
 – przeciwzakrzepowe
 – na cukrzycę
 – poprawiające trawienie (z enzymami)
 – przeciwbiegunkowe, przeciwzakaźne i przeciwzapalne 

stosowane w chorobach jelit
 – przeczyszczające
 – stosowane w chorobach wątroby, pęcherzyka żółcio-

wego i dróg żółciowych
 – przeciwwymiotne i zapobiegające nudnościom
 – stosowane w zaburzeniach związanych z nadkwaśnością
 – przeciwkaszlowe i wykrztuśne.

Źródło: pacjent.gov.pl
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Jak wszystkim wiadomo na terenie Dzielnicy II Grzegórzki 
miało stanąć Krakowskie Centrum Muzyki. W związku 
z tym, że miasto realizuje swoją inwestycję w innym miej-
scu, powstał pomysł aby pozostały teren zagospodaro-
wać na park. Okazało się, że ten dziki teren jest podzielony 
na działki, których własności należą do różnych instytucji, 
więc pojawił się pomysł aby zwiększyć obszar parku poprzez 
połączenie i powiększenie terenu.

12 października podczas konferencji prasowej, w której 
uczestniczył Tomasz Daros – Radny Miasta Krakowa oraz 

radni Dzielnicy II Grzegórzki – Beata Dzieszyńska, Małgo-
rzata Włoszczyk oraz Łukasze Pietryka, został przedstawiony 
projekt uchwały w sprawie powiększenia działki z przezna-
czeniem na Park Grzegórzki. Uchwała ta została skierowana 
do Prezydenta Miasta Krakowa. 

W związku z tym, że inwestycję Krakowskiego Centrum 
Muzyki miasto realizuje w zupełnie innym miejscu, a prze-
znaczona działka częściowo jest własnością gminy miej-
skiej Kraków i częściowo Województwa Małopolskiego, to 
w chwili obecnej nie ma swojego przeznaczenia, dlatego 

Park Grzegórzki
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wspólnie jako radni zainicjowaliśmy pomysł, aby ten teren 
przeznaczyć na zieloną enklawę jakim byłby piękny Park 
Grzegórzki. Zaproponowaliśmy, aby miasto wniosło o znie-
sienie współwłasności poprzez wykupienie drugiej części 
tego terenu, który graniczy bezpośrednio z omawianą 
działką. Jest to pas drzew będący własnością Skarbu Pań-
stwa. 

Wszyscy mamy nadzieję, że Pan Prezydent dojdzie do 
porozumienia z urzędami i teren zostanie wykupiony, dzięki 
czemu będzie możliwość zagospodarowania całego parku. 

Radny Miasta Krakowa Tomasz Daros przypomniał, że 
w budżecie na 2023 rok oraz w Wieloletniej Prognozie 
Finansowej Miasta Krakowa na kolejne lata zabezpieczono 
kwotę 6 mln zł tylko na tereny zagospodarowania Parku 
Grzegórzeckiego. 

Radni Dzielnicy II Grzegórzki także zabrali głos w sprawie.
Radna Beata Dzieszyńska zwróciła szczególną uwagę 

na fakt jak bardzo rozrasta się nasza dzielnica pod względem 

zabudowań, przybywa dużo nowych mieszkańców, jak bar-
dzo wszyscy potrzebujemy zieleni. 

Ja w swojej wypowiedzi podkreśliłam jak wielką wagę 
mają drzewa i krzewy, które znajdują się na wspomnianych 
terenach: – Nie wolno ich wyciąć, ani zniszczyć. One powinny 
tam być nadal zagospodarowane, a teren pięknie zrewita-
lizowany. Powinno tam powstać miejsce, gdzie mieszkańcy 
będą mogli miło spędzać czas.

Na terenie, który jest pozostałością po jednostce wojsko-
wej, już w tym roku rozpocznie się wyburzanie pozostałości 
powojskowych. W 2024 planowane jest rozpoczęcie prac od 
budowy placu zabaw wraz z oświetleniem.

Liczymy, że teren zagospodarowania pod budowę Parku 
Grzegórzki zwiększy się i wszyscy mieszkańcy będą mogli 
w przyszłości korzystać z piękna zieleni, a Dzielnica II będzie 
mogła cieszyć się ze swojego lokalnego sukcesu. 

Małgorzata Włoszczyk
Radna Dzielnicy II Grzegórzki
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Punkt Informacyjny  
dla opiekunów 
nieformalnych 

Punkt Informacyjny dla opiekunów nieformalnych (rodzina, bliscy, przyjaciele, sąsiedzi), 
który działa w Hospicjum św. Łazarza zaprasza osoby zainteresowane  
do kontaktu telefonicznego lub osobistego, możemy pomóc: 
 gdy nie wiesz, co zrobić kiedy nagle osoba bliska wymaga całodobowej opieki, 
 jak przygotować pokój dla osoby niesamodzielnej,  
 jak pielęgnować chorego leżącego, 
 jakie sprzęty rehabilitacyjne pomagają w opiece nad chorym, 
 jak zapobiegać powikłaniom długotrwałego leżenia,  
 jak radzić sobie z trudnymi emocjami. 

Towarzystwo Przyjaciół Chorych „Hospicjum im. św. Łazarza" 
zaprasza opiekunów nieformalnych osób niesamodzielnych  

na szkolenia edukacyjne oraz porady w Punkcie Informacyjnym. 

JJeeśśllii    ppoottrrzzeebbuujjeesszz  rroozzmmoowwyy,,  wwiieeddzzyy,,  ppoommooccyy  zzaaddzzwwoońń  ddoo  nnaass  lluubb  pprrzzyyjjddźź  ddoo  DDoommuu  HHoossppiiccjjuumm..  
DDyyżżuurr  tteelleeffoonniicczznnyy  ::  wwttoorrkkii,,  cczzwwaarrttkkii  ii  ppiiąąttkkii  ww  ggooddzziinnaacchh  1100::0000--1122::0000  tteell..1122  664411  4466  5577  wweeww..  1133..  
PPuunnkktt  ssttaaccjjoonnaarrnnyy  cczzyynnnnyy  wwee  wwttoorrkkii  ii  ww  cczzwwaarrttkkii    ww  ggooddzziinnaacchh::  1100..3300  ––  1122..3300  oorraazz  1166..0000--1188..0000..    
                      SSiieeddzziibbaa  ppuunnkkttuu::  uull..  FFaattiimmsskkaa  1177  ww  KKrraakkoowwiiee,,  ppookkóójj  113311  ((ppaarrtteerr))..  

ZZaapprraasszzaammyy  rróówwnniieeżż  nnaa  sszzkkoolleenniiaa  eedduukkaaccyyjjnnee    ((ccaałłyy  ccyykkll  ttrrwwaa  łłąącczznniiee  55  ggooddzz..  ttjj..,,  ddwwaa  rraazzyy  
ww  ttyyggooddnniiuu  ppoo  22,,55  ggooddzz..))  pprroowwaaddzzoonnee  pprrzzeezz  ppiieellęęggnniiaarrkkii  ii  ffiizzjjootteerraappeeuuttóóww,,  mm..  iinn..  oo  nnaassttęęppuujjąącceejj  
tteemmaattyyccee::  
 RRoollaa  ooppiieekkuunnaa  nniieeffoorrmmaallnneeggoo  ww  ooppiieeccee  nnaadd  cchhoorryymm..  
 PPrroobblleemmyy  eemmooccjjoonnaallnnee  oottoocczzeenniiaa  ww  kkoonnttaakkcciiee  zz  cciięężżkkoo  cchhoorryymm..  
 ŻŻyywwiieenniiee  ii  ppiieellęęggnnaaccjjaa  cciięężżkkoo  cchhoorreeggoo..  
 PPrrzzyyggoottoowwaanniiee  ppookkoojjuu  cchhoorreeggoo  ww  ooppiieeccee  ddoommoowweejj..    
 PPrrzzeennoosszzeenniiee  cchhoorreeggoo  zz  łłóóżżkkaa,,  ppoommoocc  cchhoorreemmuu  nnaa  wwóózzkkuu  ii  wwyykkoonnyywwaanniiee  pprroossttyycchh        
      ććwwiicczzeeńń    zz  cchhoorryymm..    
    

    
MMoożżeesszz  wwyybbrraaćć  jjeeddeenn  zz  ppoonniiżżsszzyycchh  tteerrmmiinnóóww    
sszzkkoolleenniiaa  eedduukkaaccyyjjnneeggoo::  
1177  ii  1199  ppaaźźddzziieerrnniikkaa  22002233  rr..  ww  ggooddzz..  1177..0000  ––  1199..3300  
2244  ii  2266  ppaaźźddzziieerrnniikkaa  22002233  rr..  ww  ggooddzz..  1111..0000  ––  1133..3300  
1144  ii  1166  lliissttooppaaddaa  22002233  rr..  ww  ggooddzz..  1177..0000  ––  1199..3300  
2211  ii  2233  lliissttooppaaddaa  22002233  rr..  ww  ggooddzz..  1111..0000  ––  1133..3300  
2288  ii  3300  lliissttooppaaddaa  22002233  rr..  ww  ggooddzz..  1177..0000  ––  1199..3300  

PPoorraaddyy  ww  PPuunnkkcciiee  IInnffoorrmmaaccyyjjnnyymm    
ii  sszzkkoolleenniiaa  eedduukkaaccyyjjnnee  ssąą  bbeezzppłłaattnnee..  

OOddbbyywwaajjąą  ssiięę  ww  DDoommuu  „„HHoossppiiccjjuumm  iimm..  śśww..  ŁŁaazzaarrzzaa””  
uull..  FFaattiimmsskkaa  1177  ww  KKrraakkoowwiiee  

IInnffoorrmmaaccjjee  ii  pprrzzyyjjmmoowwaanniiee  zzggłłoosszzeeńń  nnaa  sszzkkoolleenniiaa::  
tteell..  1122    664411--4466--5588    

ppoonniieeddzziiaałłeekk  ––ppiiąątteekk  ggooddzz..  99::0000--1144::0000  
  

Towarzystwo Przyjaciół Chorych „Hospicjum im. św. Łazarza”  
ul. Fatimska 17 , 31-831 Kraków  
www.hospicjum.krakow.pl 
 


